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פארווארט: מיר געפונען די וואך ווי יצחק וואונטש פאר זיין זון 
די  עמים.  לקהל  והיית  וירבך  ויפרך  אותך,  יברך  שד-י  וק-ל  יעקב: 
וואס  נושא  אינטערעסאנטע  א  בעז"ה  באהאנדלען  מיר  וועלן  וואך 
פון איר שרייט זיך ארויס די אויסגערעכנקייט פון די וואונדערליכע 
בריאה. די נושא פון "וועלט פאפולאציע" די נושא אנטהאלט: וויפיל 
מענטשן עס זענען פארהאנען אויפן וועלט, וויפיל זכרים און וויפיל 
נקבות, וועלן די נאטורליכע אוצרות ווי וואסער, קוילן אד"ג קענען 
נאכקומען די שנעלע וועלט וואוקס, היסטאריע איבער די מענטשן 
אין  ווייניג  אזוי  זענען מיר אידן  וואוקס און אונטערגאנג, פארוואס 
אידן?.  איבער  פאפולאציע  גרעסטע  וועלטס  די  זאגט  וואס  צאל, 
"תלמוד  אינטערעסאנטע  א  בארירן  אויך  מיר  וועלן  מאמר  אינעם 
און מאטעמאטיק" חשבון, חרם דרבינו גרשום. די פראגע וואס האט 
די  און  קאסטרו,  פידל  דיקדעטאר  קובאנער  די  פאר  געערגבערט 
ועוד  זאת  שר"י.  גוריון  בן  הכופרים  ראש  פארן  תשובה  געלונגענע 

בעז"ה.

א לאגישע פראגע
אויב וואלט א מענטש פון פיר טויזענט יאר צוריק אראפגעקומען 
אויף די וועלט פאר טויזענט יאר צוריק, וואלט ער זיך געשפירט גאנץ 

הייסט  היימיש. דאס 
אז במשך די עטליכע 
איז  יאר  טויזענט 
פארגעקומען  נישט 
דראסטישע  קיין 
און  ענדערונגען 
אין  דורכברויכן 
איז  עס  וועלט,  די 
אין  געווארן  נישט 
קיין  תקופות  די 
ע  נ ע ט י ר ש ע ג ר א פ
מאדענעזירטע  און 
אין  נישט  וועלט, 
און  אגריקולטור 
אזוי  ווי  מהלך  די 

מ'האט געפלאנצט, און אודאי נישט אין טעכנעלאגיע אד"ג. אבער 
יאר  הונדערט  צוויי  פון  מענטש  א  וואלט  אויב  איז  אנדערש  גאר 
ער  ווייטער,  און  צוריק  יאר  הונדערט  פאר  אראפגעקומען  צוריק 
וועלט. די געוואלדיגע דורכברויכן פון  וואלט נישט דערקענט דעם 

די מהלך  וועלט  די  קוילן, האט טרענספארמ"ט  גאז,  עלעקטעריק, 
החיים און אלס ארום.

אביגדור  רבי  הגאון  ווי  פראגע,  לאגישע  א  זיך  פרעגט  יעצט 
און  )פאפולאציע  שיעור  זיין  אין  אויס  עס  שמועסט  זצ"ל  מיללער 
פארשריט(: ווי אזוי איז דאס אז די מענטשהייט האט נישט אנדעקט 

די רייכע נאטורליכע אוצרות ווי קוילן און נאטורליכע גאז, אויל און 
די כח פון עלעקטעריק? דימאנטן און גאלד האט מען געגראבן און 
זייער שכל,  נישט גענוצט  געפונען, פארוואס האט די מענטשהייט 
פארן  געווען  דעת  חונן  נישט  הקב"ה  האט  פארוואס  קלארער, 
מענטשהייט עס צו אנדעקן? עס איז א לאגישע פראגע וואס דארף 
ווען ערגעבערן יעדן רעכט דענקיגן מענטש. בעפאר מיר וועלן אייך 
געבן א 'לאגישע' תירוץ אויף די פראגע וועלן מיר ארומרעדן איבער 
די פאפולאציע וואוקס במשך די היסטאריע און די לעצטערע יארן 

און דאס וועט זיין א שליסל צום תירוץ.

וואוקס פון די פאפולאציע
ורבו  די תורה הקדושה האט באפוילן פאר  אדם און חוה, פרו 
)משנה  אונז  לערנען  חז"ל  ווי  וועלט.  די  אן  פילט  ומלאו את הארץ, 
נברא  לא  גיטין( 

אלא  העולם 
ורביה,  לפריה 
איז  וועלט  די 
באשאפן  נישט 
כדי  נאר  געווארן 
פארמערן  צו 
די  דאפלען  און 
אויף  מענטשן 
ווען  וועלט.  די 
טאטע  איין 
ברענגן  מאמע 
די  אויף  אראפ 
זעקס  וועלט 
וועלן  קינדער, 
מיטלמעסיג  זיי 
האבן זעקס און דרייסיג אייניקלעך. די זעקס און דרייסיג אייניקלעך 
עס  וועט  קינדער,  זעקס  עווריט"ש(  )און  האבן  אויך  יעדער  וועט 
צוזאמען אויסקומען צוויי הונדערט און זעכצן )זעקס און דרייסיג מאל 
זעקס(. און אזוי ווייטער מיט יעדען דור טוט עס זיך מולטעפלייע"ן. 
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ירידות.  וועלט האט במשך די היסטאריע געהאט עליות און  די 
ווי געוואקסן צוליב  וועלט מער פארלורין  רוב פון די צייט האט די 
מאסן מגיפות, מלחמות, און קרענק. איין תקופה איז אזויפיל ווי א 
דריטל פון אייראפע געשטארבן. ווי דער סדר הדורות שרייבט: דבר 
אשר  ק"ח  אלפים  ה'  שנת  מבואו  עד  שמש  ממזרח  היה  מאד  כבד 
כמוהו לא נמצא מיום ברא אלקים אדם ולא נשאר המעשר מן העם, 
הנוצרים שבספרד  זה  ובשביל  מזעיר,  מעט  רק  מתו  לא  ומהיהודים 
המות  סם  שהשליכו  יהודים  על  עללו  )דייטשלאנד(  ואשכנז  וצרפת 
בבארות ונהרות, ונהרגו ונשחטו יהודים לרבבות ולא היה ביד השרים 

למחות בידם, כי מן השמים נגזרה עליהם.

שרעקליכע  די  איבער  קורצן  אין  שרייבט  הדורות  סדר  דער 
האט  וואס  למספרם   1348 ק"ח-ק"ט  אלפים  ה'  יאר  אין  מגיפה 
אומגעברענגט א דריטל פון גאנץ אייראפע, עס האט זיך אנגעפאנגן 
דער  ווי  און  טשיינע.  אין  גאר  היסטאריקער  טייל  לויט  אזיע,  אין 
די  ווייניג.  גאר  אומגעקומען  אידן  די  פון  איז  הדורות שרייבט  סדר 
סיבה דערפאר וועט צוגעשריבן צוליב די ריינקייט פון נטילת ידים, 
טהרת המשפחה און נאך וואס האט געהאלפן זיי זאלן נישט ווערן 

אנשטעקיג פון די מגיפה.

אבער  מגיפה,  די  פון  געשטראבן  נישט  טאקע  זענען  אידן  די 
מ'נישט  איז  אידן  די  פון  אז  דורכגעטראגן  נישט  האבן  קריסטן  די 
האבן  אידן  די  אז  בלבול  א  ארויסגעלאזט  האבן  זיי  געשטארבן, 
פארס'מט די וואסער'ן, מיר וועלן נישט אריינגיין אין קיין אריכות, די 
ענדע איז ליידער געווען גאנצע אידישע שטעט זענען אפגעמעקט 
געווארן, אידן אין שטראסבורג זענען פארברענט געווארן, ארץ ארץ 

אל תכסי דמם.

עכ"פ זינט די שווארצע מגיפה ווען מ'האט אנגפאנגן צולייגן מער 
אפהאלטן  געהאלפן  האט  וואס  ריינקייט  אויף  אויפמערקזאמקייט 
פאפולאציע  די  האט  מגיפות  און  קרענק  פון  אויסשפרייטונג  די 

צעביסליך אנגעפאנגן צו וואקסן )זעה שערי מדע פ' עקב תשע"א(. 

געציילט  זיך  צאל מענטשהייט  די  איז  מגיפה  די שווארצע  נאך 
צו  צוקמען  צוריק  אייראפע  פאר  גענומען  האט  עס  מיליאן.   370
יאר  אין  הערשט  יאר.  הונדערט  צוויי  בערך  נומער   1348 יאר  זייער 
די  צו  דערגרייכט  פאפולאציע  די  האט  למספרם   1804 תקס"ה 
"איין ביליאן" ציפער. די נעקסטע ביליאן ציפער איז געווען אין יאר 
צוואנציג  הונדערט  איבער  פון  אפשניט  א  למספרם.   1927 תרפ"ח 
יאר. בעפאר מיר שרייבן די יאר פון די דריטע ביליאן לאמיר מאכן 
צו  אנצוקומען  ביליאן  איין  פון  חשבון.  מאטעמאטישע  קליינע  א 
פון  אבער  יאר,  הונדערט  איבער  גענומען  האט טאקע  ביליאן  צוויי 
צוויי ביליאן אנצוקמען צו דריי ביליאן דארף נעמען אסאך שנעלער. 
און אזוי איז טאקע געווען עס האט נישט גענומען מער ווי 33 יאר 
אנצוקמען צו די דריטע ביליאן )תשכ"א 1960 למספרם(. דא דארפן מיר 
זיך געבן א שטעל אפ, און געדענקן אונזערע זעקס מיליאן ברידער 
געווארן  אומגעבראכט  בארבאריש  זענען  וואס  שוועסטער  און 
מיליאנען  נאך  זענען  ובנוסף  שמם.  ימח  רוצחים  דייטשע  די  דורך 
אומגעקומען במשך די צוויי וועלט מלחמות.  צו די פערטע ביליאן 
צו  )תשל"ה 1974 למספרם(.  יאר  ווי פערצן  גענומען מער  נישט  האט 
צו   .)1987( תשמ"ח  יאר  אין  דערגרייט  מען  האט  ביליאן  פיפטע  די 
זעקס ביליאן אין יאר תש"ס )1999(. צו זיבן ביליאן אין יאר תשס"ב 

.)2011-2012(

פאלשע זארג
יאר  הונדערט  די לעצטע  אין  אז  זעהט מען  געשריבן  ווי פריער 
איז די וואוקס דראמאטיש געשטיגן. דאס איז צוליב די מעדיצינשע 
פארלענגערט  וואס  אד"ג  וואקסינען,  אנטיביאטי"ק,  ווי  פארשריט 
די לעבנ'ס יארן. ווי אויך די צוגאנג פון מלחמות האט זיך געטוישט 

וואס פארשוינט מיליאנען סאלדאטן אויפן פראנט. די צאל געבורטן 
מיליאן.   56 איז  טויטע  צאל  די  דערקעגן  מיליאן,   134 איז  יאר  א 
און  עקנאמיסטן  אנגעשראקן  מוראדיגע  האט  פאקטן  אלע  די  אט 
סייענטיסטן בעיקר אין די זיבעציגער יארן. זייער שרעק איז געווען 
מענטשהייט  די  פון  וואוקס  שנעלע  אומאויסערגעווענליכע  די  אז 
וועט אויסטריקענען די וואסער רעוועזארן און עס וועט זיין א מאנגל 
גאר  איז  וואוקס  זייער  וואס  מענטשן  בילאנען  שפייזן  צו  עסן,  פון 

שנעל וועט דאך זיין ממש אוממעגליך. 

אבער דער קורא הדורות מראש האט אלעס פארגעגרייט, כביכול 
האט חונן דעת געווען די לעצטע צענדליגע יאר פאר די מענטשהייט 
צו ערפינדן און אנדעקן פארשידענע ענערג"י און טעכנעלאגיע וואס 
גאר  גאר  עסן  פון  פראצעדורונג  די  ערמעגליכן  טוט  אלעס  דאס 
פרידיזשער  אין  עס  אוועקלייגן  פון  מעגליכקייט  די  קודם  שנעל. 
און פריזער וואס דאס מיינט אז מ'דארף ווייניגער אוועקווארפן, ווי 
אויך די מהלך ווי אזוי מבאשפריצט און מפערטילייז"ט די פעלדער. 
וואס דאס האט געהעכערט די עסן פראדוקציע דראסטיש. מ'הערט 
היינט נישט כמעט אזא מושג פון אויסגיין פון הונגער רח"ל, אפילו 
די מענטשהייט ציילט זיך אין די ביליאנען. אין אינדיע פלעגט מען 
יאר צוריק, אבער היינט  אויסגיין פון הונגער פאר איבער הונדערט 
אפילו זיי פארמאגן איבער א ביליאן מענטשן האט יעדער צו עסן. ווי 
חז"ל זאגן שוין בא זכר וככר בידו, ווען א קינד ווערט געבוירן קומט 

די פרנסה מיט.

דאס איז די תירוץ צו די לאגישע פראגע, הקב"ה האט חונן דעת 
קענען  צו  אוצרות  אלע  די  אנדעקן  צו  די מענטשהייט  פאר  געווען 

שפייזן די מענטשהייט. מה רבו מעשיך ה'.

מחצה זכרים, מחצה נקבות
די צאל  ורבו דארף דאך  פון פרו  די מצוה  זיין  צו קענען מקיים 
זיין אייניג. איז עס טאקע אזוי? מיר געפונען אין  זכרים און נקבות 
זכרים  מחצה  איינגעטיילט  איז  וועלט  די  אז  דערקלערן  ווי  חז"ל  
פראצענט  פופציג  און  מענער  פראצענט  פופציג  נקבות,  מחצה 
פרויען )לגבי הל' יבום, ורוב ומיעוט. עי' גמ' בכורות, יבמות(. דאס הייסט 
כדי יעדער זאל טרעפן א שידוך מוז מין זיין אייניג איינגעטיילט. ווען 
חז"ל האבן געזאגט די מימרא איז נאכנישט געווען קיין וועלטליכע 
צענזוס, די צאל אידן געפונט מען אין די תורה אז מ'האט געציילט 
א  זאגן  און  מענטשהייט  די  פון  צאל  גענויע  די  וויסן  צו  אבער 
הלכהדיג'ע סטעיטמענט אז די וועלט איז פופציג/פופציג דאס האבן 

נאר חז"ל געקענט זאגן ברוח קדשם.

כהיום, ווי די גרויסע וועלט איז דורך טעכנעלאגיע קליין געווארן 
די  געבוירן.  ווערט  וואס  קינד  יעדע  אויף  חשבון  האלטן  מען  קען 
א  פארמאגט  ע"י  א"יי  ס"י  די  אגענטור  שפיניזאיש  אמעריקאנער 
דאט"א בע"ס מיט די גענויע חשבונות איבער די וועלט פאפולאציע, 
די  אויך  ווי  באזונדער.  לאנד  יעדע  פון  פאפולאציע  די  איבער  און 
פראצענט פון גלובינגען און די לעבנס יארן צווישן מענער און פרויען 
נקבות  און  זכרים  צאל  די  זיי  שרייבן  חשבונות  די  צווישן  נאך.  און 
איבער די וועלט, כהיום זענען מענער אביסל מער 1.07 פראצענט פון 
פרויען די אפשיידט איז בערך הונדערט נייצן מיליאן. די ס"י א"י ע"י 
איז געווארן אלאמירט פון די טויש, ווי זיי שרייבן איז די וועלט געווען 
אייניג. נאכן גרונטליך אנלעזירן די דאט"א האבן זיי באמערקט אז די 
שטייגענדע צאל מענער איז אין אזיע, בעיקר טשיינע ווי עס איז דא 
די איין קינד פאלאסי )הם עושים פעול' שיהי' ז'( און די מאנספערזאן 
איז מער פראפיר"ט, די ס"י אי"י ע"י שרייבט א ווארענונג: אויב דאס 
ווייטער אנהאלטן אזוי קען עס ברענגן צו אומרוען ביי אינגע  וועט 
מענער וועט עס וועט זיין א מאנגל אין מיידלעך פאר שידוכים ווייל די 
צאל מענער איז אסאך מער ווי די מיידלעך דארט. די מענטש האט א 
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בחירה, און אויב אין אזיע טוען זיי דורך קאמינוזום מער וועלן די מין 
זכר דאן מאכן זיי זיך אליין שאדן, כביכול האט בטבע איינגעשטעלט 
עס זאל זיין מחצה זכרים ומחצה נקבות.  אבער בעצם איז די וועלט 
זיין ספר רננו  איינגעטיילט. רבי אביגדור מיללער זצ"ל שרייבט אין 
צדיקים וואס איז געשריבן געווארן בשנת תשכ"ה )1964 למספרם( אז 
אין די פאראייניגטע שטאטן איז געבוירן געווארן אין יאר תשכ"ה: 
1,827,054  זכרים, און 1,833,304 נקבות. דאס הייסט א מערהייט פון 
נקבות. אבער דריי יאר שפעטער תשכ"ח איז די צאל זכרים געווען 
וואונדערליך,  ווייניגער 1,705,238. –  1,796,326 און די צאל נקבות 
לייגט רבי אביגדור צו אז ביי בהמות איז דא א אנדערע חשבון. אין 
יאר תשכ"ה איז די צאל זכרים שעפסן געווען 466,000 און די צאל 
נקבות כמעט פינף מאל אזויפיל 2,275,000. א חכם אחד האט מיר 
מיט רעכט אנגצייכענט אז לפי רש"י אין וישלח איז עס מסתבר )לחד 

זכר צריכין כמה וכמה נקבות, עי"ש.(.

אין מהר"ם שי"ק )ספר המצות מצוה קט(: שרייבט ער אז די חוקרים 
זאגן אז עס איז דא מער נקבות )להלומדים: עי"ש שאמר שלכן מי שפורש 
סמוך לוסת שכרו יהי' בן זכר, דכיון דאינו הולך אחר רוב וחייש למיעוט יזכה 

לזכר שהוא נגד הרוב. וכבר העיר בפרדס יוסף שהוא נגד חז"ל שמחצה זכרים 

מיר  עי"ש.(.  'מליצה'  בדרך  זאת  אמר  שיק  שמהר"ם  ונ"ל  נקבות.  ומחצה 

געפונען צוויי מאל אין חז"ל שבת ל. און שבת פט )ברש"י( אז כלל 
ישראל איז געהאלפן געווארן יעדער מיט א בן זכר ביי די צייטן פון 
שלמה המלך, און ביי מתן תורה. קען זיין אז מיט דעם האט זיך די 

חשבון פון זכרים אויסגעגראדט..

באהאנדעלט  ארטיקל  אן  אין  האט  ראזענפעלד  יונתן  פרפ' 
א  איז  עס  מעגליכקייט.   / "פראבעבילעט"י"  פון  מאטעמאטיק  די 
די  דערפון:  שפיץ  די  שרייבן  נאר  וועלן  מיר  חשבון,  פארצווייגטע 
וויפיל  ב"ה  און  ב"ש  צווישן  די מחלוקה  ברענגט  יבמות  אין  משנה 
צוויי  ב"ש  לויט  ורביה,  פריה  זיין  צו  מקיים  האבן  מ'דארף  קינדער 
אינגלעך, און לפי ב"ה א אינגל מיט א מיידל. אויבן אויף זעהט אויס 
די  אויף  מיידלעך  ווייניגער  אראפברענגען  מען  וועט  ב"ש  לויט  אז 
גאר  עס  איז  טיפער  מען  טראכט  אויב  אבער  אינגלעך.  ווי  וועלט 
אזויפיל  נאר  האבן  גייט  מענטש  די  אז  זאגן  לאמיר  פארקערט. 

קינדער כדי מקיים צו זיין די מצוה פון פרו ורבו. יעצט צו האבן א 
אינגל אדער א מיידל איז א פופציג/פופציג שאנס, פופציג פראצענט 
אז די קינד וועט זיין א זכר, און פופציג פראצענט אז עס וועט זיין א 
מיידל. קומט אויס לויט ב"ש אז מ'דארף האבן צוויי אינגלעך דארף 
זיי איז דא  זיין אז פון  מען האבן פיר קינדער אז די טשאנס'ן זאלן 
איז  ב"ה  לויט  משא"כ  מיידלעך.  צוויי  דערקעגן  און  אינגלעך  צוויי 
אנצוקומען צו א אינגעל און א מיידל איז גענוג בערך דריי קינדער 
אז די טשאנס זאל זיין אזוי. מיר פארשטייען עס איז קאמפלעצירט 
צו פארשטיין, נוצט אייער קאפ און טוט עס דיסקאסירן וועט מען 

פארשטיין.

קודם חרם דרבינו גרשום
געווען  רבינו גרשום מתקן  ווי באקאנט האט  לי במחשבה,  עלו 
אז  איז  תקנות  די  צווישן  אידענטום,  אשכנזישע  די  פאר  תקנות 
מ'טאר נישט חתונה האבן מיט מער ווי איין פרוי. על פי תורה איז 
גרשום  רבינו  פרוי,  איין  ווי  מער  פארמאגן  צו  מאן  א  פאר  מותר 
וועגן  אדער  עניות,  די  וועגן  אדער  הזמן,  מאורעות  די  צוליב  האט 
געווארן  נתקבל  איז  וואס  תקנה  די  געווען  מתקן  סיבות  אנדערע 
די חקירה, אויב  איז  די אייראפישע און אשכנזישע אידענטום.  ביי 
בעפאר חרם דרבינו גרשום איז געווען מער נקיבות אויף די וועלט 
ווייל מ'האט דאך געמעגט חתונה האבן מיט מער פון איינס, און אויב 
אן  געבליבן  טייל מענער  וואלטן  געווען פופציג/פופציג  ווען  וועלט 
קיין זיווג. ומצאתי את שאהבה נפשי אין ספר עוללות )ה, ו( פון הגאון 
רבי ראובן מרגליות ז"ל ווי ער ווייזט אויף אז בזמן התנאים איז נישט 
געווען קיין תנא אדער קיין אמורא וואס זאל פארמאגן צוויי פרויען. 
צווישן אנדערע צייגט ער אן א פסיקתא רבתי )שמואל א'( ווי די פסוק 
זאגט: ויהי איש אחד מן הרמתיים וגו' ולו שתי נשים, אר"י משום רבי 
ואחר כל השבח הזה כתוב בו ולו שתי נשים, ולמה נטל שתי נשים, 
והשיבו: בשביל ויהי לפנינה ילדים ולחנה אין ילדים וכו' איז משמע 
פון פסיקתא אז די דרך איז נישט געווען צו נעמען מער ווי איין פרוי.

מיר געפונען אבער יא איין אמורא וואס האט געהאט צוועלעף 
יבמות  ירושלמי  אין  מעשה.  א  מיט  פארבינדן  איז  דאס  פרויען! 

יו – טיי – רן – צ'ינאנג 
די וועלטס גרעסטע פאפולאציע זענען די כינעזער. זיי פארמאגן איבער 1.3 ביליאן מענטשן. עס וואלט געווען אינטערעסאנט 

צו וויסן וואס די וועלטס גרעסטע פאפולציע האלט פון די וועלטס קלענסטע פאפולאציע די אידן. א בעל מכשיר וואס איז 

לעצטענס געווען אין טשיינע דערציילט, אז די בליק וואס די כינעזער האבן אויף אידן איז שעצונג און התפעלות. זיי האלטן אז 

די אידן זענען זייער קלוג און רייך. עס איז פארהאנען היינט מער ווי צוואנציג ביכער געשריבן אין כינעזיש ווי אזוי מחנך צו זיין די 

קינדער בשיטת היהודים. צוליב די גוטע תוכנדיג'ע לעבן פון די אידן איז דא אין כינע א גרויס פארלאנג איבער כשר'ס, לעצטנעס 

איז די פארלאנג פאר כשרס געשטיגן איבער זעכציג פראצענט. 

אין כינע דרוקט מען זיך אויס: יו – טיי – רן – צ'ינאנג : אידן זענען קלוג. און  אויך: שי ליאנ חה דאו שיפין, כשר איז געזונטע 

עסן. זיי גלייבן אז די אידישע דייעט פארבעסערט די שכל און די איכות החיים.

די סיבה פארוואס אין כינע איז נישט פארהאנען קיין אנטיסעמעטיזום איז פארבינדן מיט די פאלגענדע מאמר )שערי מדע פ' 

לך(: למה עשה ה' ככה? פארוואס האט הקב"ה אזוי געמאכט אז דער גוי זאל פיינט האבן דעם איד מיט אזא שטארקע שנאה 

וואס קומט פון קנאה? די תירוץ איז הקב"ה וויל אז זיינע קינדער די אידן זאלן זיין אינגאנצען אפגעשיידט פון די גוים, זיך נישט 

אפלערנען פון זייערע מעשים אד"ג. ואבדיל אתכם מן העמים ליהות לי. בלעם הרשע האט שוין געזאגט: הן עם לבדד ישכון 

ובגוים לא יתחשב. צוליב דעם בשעת מתן תורה האט הקב"ה מיטגעגבון א כוואליע פון שנאה, למה נקרא שמה סיני, שירדה 

שנאה לעולם )גמ' שבת( די גוים האבן אנגפאנגן מקנא צו זיין דעם עם הנבחר. שנאה מחמת קנאה איז די בעסטע מיטל וואס 

קען האלטן אידן אפגעטיילט פון אנדערע פעלקער. 

דאס איז א פאקט אז אין די לענדער ווי עס וואוינען נישט און האבן נישט געוואוינט קיין אידן איז כמעט נישט פארהאנען 

קיין אנטיסעמיטוזים. 
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זיי  פון  צוועלעף  און  ברידער,  דרייצען  געווען  זענען  עס  הי"ב(:  )פ"ד 

זענען ל"ע נפטר געווארן אן קיין קינדער. זענען די צוועלעף אלמנות 
געקומען צו רבי ער זאל פועל'ן ביי די דרייצענטע ברידער ער זאל 
די  געפרעגט  האט  רבי  חליצה.  קיין  געבן  נישט  און  זיין  מייבם  זיי 
ער  האט  זיין?  מייבם  נישט  וויל  ער  פארוואס  ברידער  לעבעדיגע 
געזאגט ער וועט נישט קענען מפרנס זיין די צוועלעף פרויען. האבן 
זיך אונטער מפרנס  נעמט  זיי  פון  יעדע  די פרויען אנגערופן אז  זיך 
א  אין  גפרעגט  ער  יאר, האט  די  פון  איין חודש  די משפחה  זיין  צו 
האט  חודש?  דרייצענטע  די  זיין  מפרנס  זיי  וועט  וועט  יאר  איבער 
רבינו הקדוש געזאגט: אנא זיינא, איך וועל ענק שפייזן די דרייצענטע 

חודש. 

געווען  איז  עס  און  פאסירונג  די  פון  יאר  דריי  אריבער  איז  עס 
זיך אין פארנט פון רבי'ס הויז צוזאמגעקומען  א איבער יאר, זענען 

די צוועלעף פרויען, ווען יעדע 
דריי  זיך  מיט  ברענגט  זיי  פון 
זעקס  הייסט  דאס  קינדער, 
כע"ה.  קינדער  דרייסיג  און 
אים  האבן  גבאים  רבי'ס 
פארנט  אונטן  אז  געמאלדן 
צוועלעף  שטייען  הויז  די  פון 
פרויען מיט זעקס און דרייסיג 
קינדער און ווילן דיר באגריסן. 
ארויסגעקוקט  האט  רבי 
פונעם פענסטער און ער האט 
זיי געפרעגט וואס איז ענקער 
בקשה? האבן זיי געזאגט מיר 
די  אפנעמען  געקומען  זענען 
דרייצענטע  די  פאר  פרנסה 
שטייט  ירושלמי  אין  חודש!. 
איז  ברידער  די  ווער  נישט 

געווען אבער ווי עס איז מסתבר 
פון חז"ל אין בבלי איז עס געוען בר קפרא. )עי"ש שציין, יבמות קט: בר קפרא 
אמר שיתרחק מן היבום, ועי ברכות נו: אמר לו בר קפרא לרבי ראיתי בחלומי שנחתכו שתי 

ידי, אמר לו רבי לא תצטרך למעשה ידיך, תן לחכם ויחכם(.

די  זצ"ל האט געהאט במסורה אז  רבי שמואל הלר  אגב, הגאון 
גר"א האט געוואלט מבטל זיין די חרם דרבינו גרשום צוליב די מאמר 
חז"ל אז אין בן דוד בא עד שיכולו נשמות שבגוף. איז כדי מקרב צו 
זיין די גאולה זאל מען מעגן חתונה האבן מיט מער ווי איין פרוי און 
אראפברענגען מער קינדער. )עי' בספר בית יוסף חדש להגאון רבי עקיבא 

יוסף שלעזינגער זצ"ל, ובקולמו' 38(.

וואס איז געשעהן מיט די אידישע 
פאלק?

אסאך  פארמאגן  וועט  זי  אז  הגר,  פאר  געזאגט  האט  מלאך  די 
די  אין  שהתגשמה  נבואה  א  ס'איז  אשימנו.  גדול  ולגוי  קינדער, 
מיטל  אין  אויסגעשפרייט  זענען  אראבערס  די  וועלט.  אראבישע 
זיי  ווי  אייראפע.  און  אזיע  פון  חלקים  אפריקע,  צפון  ווי  מזרח, 

פארופען זיך אלס אייניקלעך פון ישמעאל בן אברהם\ איבראהים.

וועלט.  די  אין  מוסלומענער  ביליאן   1.2 פארהאנען  איז  עס 
ניינציג פראצענט פון אראבער'ס זענען מוסלומענער. לאמיר מאכן 
זיבן  צו  נארוואס דערגרייכט  וועלט פאפולאציע האט  די  א חשבון, 
זיי  פון  אלע  כמעט  וואס  מוסלומענער  די  אזי  אויס  קומט  ביליאן, 
זענען אראבער'ס איז צוויי און צווואנציג פראצענט פון די וועלט . די 
הבטחה אז לא יספר מרוב, און לגוי גדול אשימנו איז מקיום געווארן 

במלא מובן המלה.

די  ביי  אין  אריין  מען  קוקט  אויב  פראגע,  די  זיך  פרעגט  יעצט 
פרשה פון די עקידה, איז אברהם אבינו געבענטש געווארן מיט די 
וכחול אשר שפת  ככובבי השמים  זרעך  את  ארבה  הרבה  פון  ברכה 
הים, איך וועל פארמערן דיינע קינדער )כי ביצחק יקרע לך זרע( ווי די 
שטערנ'ס פון הימל און ווי די זאמט וואס געפונט זיך ביי די בארטן 
פונעם ים. )אשר לא יספר מרב(. אויב געט מען א בליק היינט צו טאגס, 
זעט מען ווי אידן ציילן ווינציגער ווי איין פראצענט פון די וועלטליכע 
צו האבן מיר  ישראל?  איז געשעהן מיט כלל  וואס  באפעלקערונג! 
מיר  וועלן  אויב  בארטן?  די  ביי  זאמט  ווי  אידן  פארמאגט  אמאל 
אריינקוקען אין די פסוקים פון תנ"ך, און צוריקוקען די היסטאריע 

פון כלל ישראל, וועט די פראגעס פארענטפערט ווערן.

חז"ל אין מס' יומא )כב( זאגן אונז אז די פארמערונג פון אידן איז 
אפהענגיק אין זייער אויפפירונג, ווי די גמרא צייכנט צו, צי די פסוק 
געפונען  מיר   – הושע.  אין 
ישראל  כלל  ווי  תקופה  א 
כחול  ווי  אזויפיל  געווען  איז 
ד'(  א'  )מלכים  הים  על  אשר 
שלמה  פון  בזמן  איז  געווען 
רעכענט  פסוק  די  ווי  המלך. 
טויזענט  הונדערט  פיר  אויס 
יהודה,  פון  מלחמה  אנשי 
טויזענט  הונדערט  אכט 
מישראל,  און פינף הונדערט 
אכציג טויזענט פון יהודה און 

בנימין. )זע חזקוני פרשת לך(.

רחבעם  פון  צייטן  די  אין 
די זון פון שלמה המלך האבן 
צוועלעף  די  פון  צען  זיך 
די  אלס  באקאנט  שבטים, 
עשרת השבטים )אויסער שבט 
זיך אפגעטיילט  בנימין(  יהודה און 

קעניג.  זייער  אלס  אפרים(  )משבט  ירבעם  גענומען  און  רחבעם,  פון 
פסוקים  )זע  ישראל  ארץ  פון  געווארן  פארטריבן  זיי  זענען  דערנאך 
איון מלכים(: דאס הייסט אז כמעט גאנץ כלל ישראל איז דאן נעלם 

געווארן. )עי' בתלמוד במס' מגילה יד, סנהדרין י, ודף צד(.

יעצט רעכענט צו די אלע הריגות וואס כלל ישראל האט געליטן 
קארגע  פאר  צוריקקוקען  ווייט  צו  נישט  מ'דארף  הדורות,  במשך 
זיבעציג יאר צוריק האבן די דייטשן ימ"ש מיט זייערע מיטהעלפער 

אומגעבראכט איבער זעקס מיליאן קדושים.

גאר א גרויסע פאקט איז די אסימילאציע ווי אידן האבן חתונה 
קינדער  די  אז  מאכט  דאט  וואס  רח"ל  פרויען  אידישע  נישט  מיט 
זענען מער נישט קיין אידן. דאס טוט נאך מער שרינקן דאס אידישע 

פאלק ווי די הריגות. 

לויט די סי"י אי"י ע"י זענען די אידן נישט מער ווי 0.21 פראצענט 
פון די וועלט, נישט לאנג צוריק איז עס געווען 0.23 פראצענט. עס 
איז א פאקט אז זינט די חורבן בית שני האבן די אידן נישט דעגרייכט 

מער ווי זיבעצן מיליאן  און טייל מאל בלויז זיך געציילט 1 מיליאן.

די  וועלן  וועט עס אזוי אנהאלטן, אט אט  צו לאנג  נישט  אבער 
עשרת השבטים נתגלה ווערן, ועתידה אשה שתלד בכל יום )שבת ל( 
שנעלן  אויסערגעווענליכן  אן  אויף  פארמערן  זיך  וועט  ישראל  כלל 
אופן. און מיר וועלן צוריק ווערן כחול אשר על שפת הים, במהרה 

בימינו.

איבער פידל קאסטרו, און די תשובה ניצחת אקעגן דעם ראש הכופרים בן 

גוריון שר"י אין די קומענדיגע וואכן אי"ה.

moshe@dermentch.com כל הזכויות שמורות, להערות והארות

א טבלא וואס צייגט די קאנטראסט פון די דורות פון ערליכע אידן צו די דורות פון פרייע 
אידן וואס ווערן ליידער אסימילאזירט


